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W dniu 10 września 2010 r. odbyła się XLIII sesja 
V kadencji Rady Gminy Urzędów. Główny temat to in-
formacja z wykonania budżetu gminy za I półrocze 2010 
roku. Pani Irena Kłak – skarbnik gminy Urzędów – poin-
formowała, że dochody budżetu gminy zostały zaplano-
wane w kwocie 21 228 570 zł. Po wprowadzeniu zmian na 
dzień 30 czerwca 2010 r. plan dochodów gminy wynosił 
22 598 587 zł natomiast wykonanie 11 846 305,76 zł, co 
stanowi 52,4% całości dochodów. Wydatki zostały zapla-
nowane w kwocie 24 557 432 zł. Po wprowadzeniu zmian 
na dzień 30 czerwca 2010 r. wyniosły one 27 771 623 zł, 
a zostały wykonane na kwotę 10 692 058,52 zł, co daje 
38,5% całości wydatków. Plan wydatków na zadania własne 
wyniósł 20 627 006,88 zł, zaś wykonany został w kwocie 
8 007 023,35 zł, co stanowi 38,82% całości wydatków na 
zadania własne. Plan wydatków majątkowych wyniósł 
9 850 723,61 zł, natomiast został wykonany w kwocie 
1 577 825,50 zł, co stanowi 16,02%. Plan dotacji na in-
westycje i zakupy inwestycyjne wyniósł 1 982 272,65 zł, 
a wykonanie 470 640,41 zł, co stanowi 23,74%. Plan wy-
datków inwestycyjnych objętych programami wieloletnimi 
wynosi 3 975 000 zł, wykonanie 1 026 506,28 zł, co stanowi 
25,82%. Plan wydatków nie objętych programami wielolet-
nimi wynosi 3 893 450,96 zł, wykonanie 80 678,81 zł, co 
stanowi 2,07%. Stan zadłużenia na początku roku wynosił 
2 267 858,70 zł. W pierwszym półroczu spłacone zostały 
kredyty i pożyczki w kwocie 377 184 zł. Plan dotacji na za-
dania bieżące wyniósł 764 496 zł, wykonanie 430 999,31 zł, 
co stanowi 56,4%. Plan środków stanowiących fundusz 
sołecki na rok 2010 wynosi 250 817,18 zł, natomiast zo-
stał wykonany w kwocie 9 407,25 zł, co stanowi 3,75%. 
Pozostałe zaplanowane prace zostaną zrealizowane w II 
półroczu 2010 roku.

Ponadto w punkcie dotyczącym spraw bieżących podjęte 
zostały następujące uchwały:

1) w sprawie nabycia gruntu pod budowę chodnika,
2) w sprawie nadania nazwy nowo utworzonej ulicy 

w miejscowości Urzędów,
3) w sprawie udzielenia pomocy finansowej Urzędowi 

Gminy w Józefowie nad Wisłą w zakresie realizacji wspól-
nej budowy drogi gminnej relacji Chruślanki Józefowskie, 
gmina Józefów – Mikołajówka, gmina Urzędów,
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4) w sprawie udzielenia pomocy finansowej Zarządo-

wi Powiatu Kraśnickiego w zakresie realizacji wspólnej 
budowy drogi powiatowej nr 2631 L relacji Wierzbica 
Kolonia–Ratoszyn o długości 665 mb.,

5) w sprawie udzielenia pomocy finansowej wojewódz-
twu lubelskiemu w zakresie realizacji wspólnej budowy 
chodnika w Urzędowie – Mikuszewskim, w ciągu drogi 
wojewódzkiej nr 833 Chodel–Kraśnik,

6) w sprawie zaciągnięcia pożyczki w Wojewódzkim 
Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej 
w Lublinie w 2010 roku,

7) w sprawie udzielenia pomocy finansowej gminie An-
nopol na zakup darów rzeczowych dla powodzian,

8) w sprawie zmiany uchwały Nr XX – 181/2008 Rady 
Gminy Urzędów z dnia 30 października 2008 r. w sprawie 
ustalenia sieci publicznych przedszkoli i oddziałów przed-
szkolnych prowadzonych przez gminę Urzędów,

9) w sprawie przystąpienia gminy Urzędów do partner-
skiego projektu „Wrota Lubelszczyzny – informatyzacja 
administracji”, realizowanego w ramach Regionalnego 
Programu Operacyjnego Województwa Lubelskiego na lata 
2007–2013, Działanie 4.1. Społeczeństwo informacyjne, 
współfinansowanego ze środków Europejskiego Funduszu 
Rozwoju Regionalnego,

10) w sprawie zmiany uchwały Nr XXIV – 210/2009 
Rady Gminy Urzędów z dnia 27 lutego 2009 r. w sprawie 
regulaminu określającego wysokość stawek oraz szczegó-
łowe warunki przyznawania nauczycielom dodatku moty-
wacyjnego, funkcyjnego i za warunki pracy, szczegółowe 
warunki obliczania i wypłacania wynagrodzenia za godziny 
ponadwymiarowe, godziny doraźnych zastępstw, obowią-
zującego na terenie gminy Urzędów,

11) w sprawie zmian w budżecie gminy na rok 2010,
12) w sprawie przystąpienia gminy Urzędów do Orga-

nizacji Turystycznej „Szlak Jagielloński”.
Maria Pogoda

Rok 2010 jest pierwszym rokiem praktycznego wyko-
rzystania funduszy sołeckich. Ustawa dotycząca funduszy 
sołeckich weszła w życie w całym kraju w roku 2009. 
Zapewne wiele osób, szczególnie związanych z pełnieniem 
funkcji publicznych bądź społecznych wie, że fundusze so-
łeckie funkcjonowały w latach osiemdziesiątych ubiegłego 
wieku, przy czym zasada ich wydzielania i gromadzenia 
w budżecie gminy była zdecydowanie inna niż obecnie. Dla 
przypomnienia przytoczę, że fundusze sołeckie zależały od 
faktycznego wpływu podatku rolnego w danej miejscowości 
i był to odpis 20% z tej kwoty na specjalnie wydzielone 
konta w budżetowej księgowości.

O wykorzystaniu funduszu sołeckiego, podobnie jak jest 
obecnie, decydowało zebranie mieszkańców danej miej-
scowości. W obecnej rzeczywistości, zgodnie z zapisami 
wynikającymi z ustawy, fundusz sołecki jest wyliczany 
według podanego w ustawie wzoru. Z uwagi na fakt, że 
wyliczaniem zajmuje się skarbnik gminy nie będę podawał 
szczegółów w tej sprawie. Kwoty funduszy sołeckich, nie-
zależnie od tego, iż są wyliczane w inny sposób, są zbliżone 
do tych jakie odpisywano na konta rad sołeckich w latach 
osiemdziesiątych.

O tym, czy fundusze sołeckie będą wydzielone w bud-
żecie danej gminy decyduje Rada Gminy. W warunkach 
naszej gminy radni jednogłośnie wyrazili zgodę, podej-
mując uchwałę w tej sprawie 26 czerwca 2009 r. Zgoda 
taka dotyczyła wydzielenia funduszy sołeckich w gminie 
Urzędów, które będą wykorzystywane w roku 2010 i taka 
zasada obowiązuje nadal – w roku poprzedzającym rok 
budżetowy podejmowane są decyzje co do wykorzystania 
funduszy sołeckich w roku następnym.

Fundusze sołeckie powróciły do sołectw, chociaż procedura 
ich przeznaczenia i wykorzystania uległa istotnym zmianom

W dniu 16 czerwca 2009 r. zorganizowaliśmy sesję soł-
tysów, podczas której sołtysi zapoznani zostali z ustawą 
dotyczącą funduszy sołeckich. Omówiono zasady wy-
liczania, gromadzenia i rozdysponowania tych środków 
finansowych. Z przepisami ustawy o funduszu sołeckim 
zapoznani zostali również pracownicy współpracujący 
z sołtysami w tej sprawie. W odniesieniu do pracowników 
przyjęto możliwość otrzymania do 20% z funduszu nagród 
za skuteczne i zgodne z prawem przeprowadzenie i obsłu-
gę zebrania w terenie z prawidłową kwalifikacją i oceną 
wniosków składanych przez sołtysów. Zebrania na terenie 
gminy Urzędów przeprowadzone zostały w okresie od  
2 sierpnia do 27 września 2009 r. 

Zainteresowanie zebraniami było umiarkowane z uwagi na 
nasilony okres prac polowych, ale również i fakt, że fundusze 
sołeckie nie funkcjonowały w terenie w dłuższym okresie. 

W czterech sołectwach zebrania mieszkańców nie odbyły 
się w pierwszym terminie i trzeba było ustalić nowe terminy 
i przeprowadzić je skutecznie.

Łącznie podczas zebrań sołeckich na wnioski miesz-
kańców rozdysponowano w układzie gminy kwotę ponad  
250 tys. zł do wykorzystania w roku 2010, w tym na:

1) drogownictwo – 184 tys. zł,
2) remonty i utrzymanie strażnic – 27,2 tys. zł,
3) oświetlenie drogowe – 3,7 tys. zł,
4) remont przystanków – 363 zł.
Mieszkańcy zgodnie z zapisami ustawy mogą podej-

mować wnioski o wykorzystaniu funduszy sołeckich na 
zadania, które spełniają trzy zasadnicze warunki:

1. Są zadaniami własnymi gminy.
2. Mają wpływ na poprawę życia mieszkańców sołectwa.
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3. Są zgodne ze strategią rozwoju gminy.
Warunki te były omówione w czasie zebrań sołeckich, 

a dodatkowo sprawdzone przez ustalonych merytorycznie 
pracowników Urzędu Gminy.

Można i należy sobie postawić takie pytanie: Co dają 
gminie fundusze sołeckie, skoro kwota 250 tys. zł zostaje 
rozpisana na 22 sołectwa, a wiele samorządów nie zdecy-
dowało się na rozdrobnienie środków finansowych jakimi 
może dysponować gmina?

Otóż zachętą do takich działań jest możliwość refundacji 
30% tak wykorzystanych funduszy z budżetu centralnego 
– w warunkach naszej gminy jest to kwota około 75 tys. zł. 
Niezależnie od tego mieszkańcy mogą mieć bezpośredni 
wpływ na rozwiązywanie drobnych ale uciążliwych proble-

mów, które dotyczą ich miejscowości, a problemy te mogą 
być słabo dostrzegane przez radnych bądź wójta gminy. 
Należy przy tym pamiętać, że fundusze sołeckie mogą być 
planowane i wykorzystywane na niezbyt kosztowne zada-
nia i do wysokości kwot wyliczonych dla poszczególnych 
sołectw. Zebrania sołeckie nie mogą wyręczać radnych 
w decydowaniu o wprowadzeniu do budżetu inwestycji 
nowych, na które w budżecie gminy może brakować wy-
starczających środków finansowych. W roku 2010 bogatsi 
o doświadczenia roku ubiegłego mieszkańcy będą planować 
fundusze sołeckie na rok 2011. 

Zapraszam do udziału w zebraniach. 
wójt gminy Urzędów 

Jan Woźniak

Kiedy na jednym ze spotkań organizowanych przez Lo-
kalną Grupę Działania Ziemi Kraśnickiej w nieoficjalnej 
wypowiedzi kuluarowej usłyszałem, że ktoś na szczeblu 
wojewódzkim miał powiedzieć, że gmina Urzędów jest 
nieatrakcyjna turystycznie, postanowiliśmy przyspieszyć 
samorządowe działania, aby to przekonanie zmienić. Mamy 
opracowane miejsca, które pod względem atrakcyjności tu-
rystycznej faktycznie mogą i, naszym zdaniem, wyróżniają 
naszą gminę. Wymienię chociażby niektóre, takie jak:

● obserwatorium astronomiczne z elektronicznym sys-
temem rejestrowania spadających bolidów,

● historyczne wały urzędowskie,
● najstarszy w regionie ośrodek garncarski w Bęczynie,
● historycznie ukształtowana zabudowa Rynku w Urzę-

dowie,
● grodzisko w Leszczynie,
● najmniejszy w układzie kraju rezerwat jodły pospolitej 

w Natalinie należący do Kraśnickiego Obszaru Chronionego 
Krajobrazu,

● dolina chronionego krajobrazu w obszarze rzeki Urzę-
dówki,

● retencyjno-rekreacyjny zbiornik wodny w Skorczycach,
● sanktuarium św. Otylii – patronki Urzędowa – oraz 

obiekty sakralne, 
● pomniki zasłużonych i poległych w okresie I i II wojny 

światowej.
To moim zdaniem są miejsca, które pod względem 

atrakcyjności turystyki powinny wyróżniać gminę Urzę-
dów. Nie zamierzam dowodzić, że możemy być bardziej 
konkurencyjni turystycznie niż Kazimierz Dolny, Nałęczów 
czy tym podobne ośrodki lokalne, ale moim zdaniem teraz 
jest bardzo dobry moment w naszej lokalnej rzeczywistości 
i uwarunkowaniach zewnętrznych, aby podejmować wielo-
kierunkowe działania i starania, które może nie zdecydują 
o poprawie dochodów mieszkańców całej gminy, ale wniosą 
wartość dodaną (dodatkową) do podstawowych źródeł 
dochodów wielu rodzin.

Opracowany dokument „Strategia rozwoju lokalnej tury-
styki na obszarze gminy Urzędów” ujmuje działania, jakie 
powinien podejmować lokalny samorząd w dłuższej per-
spektywie czasowej (do 2020 roku), aby osiągać zakładane 

cele i rezultaty. Istotnym założeniem jest fakt pozyskiwania 
zewnętrznego wsparcia finansowego z różnych źródeł, które 
pozwoli uporządkować jeżeli nie wszystkie, to przynajmniej 
niektóre miejsca istotne z punktu widzenia atrakcyjności 
turystycznej gminy.

Strategia jest dokumentem otwartym, opracowanym 
na zlecenie gminy przez specjalistów posiadających wie-
dzę z zakresu turystyki, co oznacza, że może i powinna 
być uzupełniona o przemyślenia zainteresowanych tym 
zagadnieniem mieszkańców gminy Urzędów. Będziemy 
wdzięczni za kierowane do Urzędu Gminy uwagi (te kry-
tyczne również), ale oczekujemy na twórczą współpracę 
w obszarze rozwoju infrastruktury turystycznej, promowa-
nia lokalnych produktów turystycznych, bazy usługowo- 
-noclegowej itp.

W okresie wolnym od prac polowych będziemy organi-
zowali spotkania dotyczące zapoznania zainteresowanych 
osób – mieszkańców naszej gminy – z tymi problemami 
i koncepcją ich realizacji.

W kolejnych budżetach gminy Urzędów powinny być 
wydzielone fundusze na ten cel, które w powiązaniu z ze-
wnętrznym dofinansowaniem zmieniać będą naszą lokalną 
rzeczywistość związaną z turystyką.

Aktualnie wraz z partnerskim miastem węgierskim Nádu-
dvar realizujemy jako samorząd ciekawy projekt z udziałem 
funduszy unijnych, który nakierowany jest na bardziej ścisłą 
współpracę właśnie w obszarze turystyki.

W opracowaniu jest międzynarodowy projekt z udziałem 
partnerów z Ukrainy, gdzie gmina Urzędów będzie jednym 
z uczestników.

Mamy deklaracje instytucji z poziomu województwa od-
nośnie do współpracy, gdy chodzi o promowanie lokalnych 
produktów turystycznych.

Zapraszamy osoby zainteresowane turystyką w obszarze 
gminy Urzędów do zapoznania się z opracowanym i udo-
stępnionym na naszej stronie internetowej dokumentem 
„Strategia rozwoju lokalnej turystyki na terenie gminy 
Urzędów” i do bieżącej współpracy, wnoszenia opinii bądź 
uwag w tej sprawie.

wójt gminy Urzędów 
Jan Woźniak

Działania samorządu w zakresie turystyki w gminie Urzędów
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Efekty starań gminy Urzędów o fundusze unijne  
na lata 2007–2013

I Projekty krajowe

Lp. Nazwa zadania Wartość całkowita 
projektu

Kwota 
dofinansowania

Okres  
realizacji

Okres 
rozliczenia Uwagi

1.

Budowa sieci kanalizacji ciśnie-
niowej w miejscowości Bęczyn 
połączona z modernizacją 
oczyszczalni ścieków  
w Urzędowie

4 000 000,00 2 000 000,00 2009–2010 2009–2011

II Projekty regionalne (wojewódzkie) – RPO Regionalny Program Operacyjny  
dla Województwa Lubelskiego

Lp. Nazwa zadania Wartość całkowita 
projektu

Kwota 
dofinansowania

Okres  
realizacji

Okres 
rozliczenia Uwagi

1.

Dostosowanie budynków  
SP ZOZ w Gminie Urzędów  
do obowiązujących uregulowań 
prawnych

2 000 000,00 1 148 801,27 2010–2011 2010–2011

2. Kompleksowa informatyzacja 
gmin powiatu kraśnickiego 510 000,00 420 628,13 2010–2011 2010–2011

3.

Wzmocnienie współpracy 
międzynarodowej z miastem 
Nádudvar oraz promocja turystyki 
w gminie Urzędów i Nádudvar

79 930,00 55 950,99 2009–2010 2009–2010

III Projekty regionalne (wojewódzkie) – PROW Program Rozwoju Obszarów Wiejskich
Lp. Nazwa zadania Wartość całkowita 

projektu
Kwota 

dofinansowania
Okres  

realizacji
Okres 

rozliczenia Uwagi

1. Budowa Wiejskiego Domu Kultury 
w Bobach Wsi 684 195,54 399 975,00 2010–2011 2010–2011

2. Budowa świetlicy wiejskiej  
w Moniakach 463 000,00 284 000,00 2009–2010 2009–2010

3. Przebudowa stacji wodociągowej 
Mikuszewskie 505 360,00 206 074,00 2010 2010

4. Obiekty sportowo-rekreacyjne  
w miejscowości Mikuszewskie 918 843,07 500 000,00 2011 2011 Wniosek złożony 

do rozpatrzenia

5. Budowa parkingu przy cmentarzu 
parafialnym w Bobach 492 598,31 302 826,82 2011 2011 Wniosek złożony 

do rozpatrzenia

6. Remont budynku Gminnego 
Ośrodka Kultury w Urzędowie 634 560,48 390 098,00 2011 2011 Wniosek złożony 

do rozpatrzenia

IV Projekty poprzez Lokalną Grupę Działania Ziemi Kraśnickiej

Lp. Nazwa zadania Wartość całkowita 
projektu

Kwota 
dofinansowania

Okres  
realizacji

Okres 
rozliczenia Uwagi

1.
Dokończenie budowy Domu 
Wiejskiego w Józefinie i zagospo-
darowanie przyległego terenu

400 000,00 201 167,00 2010 2010–2011

2. Remont łazienek w świetlicy 
wiejskiej w Skorczycach 35 890,77 25 000,00 2010 2010 Wniosek złożony 

do rozpatrzenia

3. Zorganizowanie imprezy kultural-
no-rekreacyjnej – Dożynki Gminne 21 797,92 9 999,99 2010 2010 Wniosek złożony 

do rozpatrzenia

4.
Stroje ludowe dla zespołu przy 
Gminnym Ośrodku Kultury  
w Urzędowie

12 880,00 8 426,04 2010 2010 Wniosek złożony 
do rozpatrzenia

5. Wydanie publikacji informacyjnej 
„Dzieje Urzędowa” 35 026,20 24 518,34 2010 2010 Wniosek złożony 

do rozpatrzenia

Jan Woźniak
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Karty historii Szkoły Filialnej w Rankowskim są 
wielokrotnie zapisane działaniami podejmowanymi 
przez władze i rodziców uczniów w celu poprawy 
warunków nauki. Wykonywane prace przebiega-
ły zwykle we współpracy i realizowane były ze 
środków własnych Zespołu Szkół Ogólnokształcą-
cych w Urzędowie. Ostatnio dobudowano do już 
istniejącego budynku nową salę lekcyjną. Pracami 
budowlanymi kierował dyrektor Zbigniew Gawdzik. 
Wykonawstwem zajęła się firma budowlana p. Irene-
usza Pawelca. Wiele prac wykonali konserwatorzy 
ZSO w Urzędowie i rodzice uczęszczających do 
szkoły filialnej uczniów i przedszkolaków. Udało 
się w krótkim terminie oddać do użytku dużą salę 
lekcyjną i budynek gospodarczy. Odremontowano 
stołówkę i kuchnię a przedszkole przeniosło się do 

w Rankowskim. Uroczystego poświęcenia nowej sali 
dokonał ksiądz proboszcz. Dyrektor ZSO w Urzędo-
wie przedstawił pokrótce zakres wykonanych prac 
i podziękował budowniczym. Następnie głos zabrali 
wójt gminy, przewodniczący Rady Rodziców, kie-
rownik szkoły oraz delegacja uczniów i rodziców. 
Później dzieci zaprezentowały część artystyczną, 
starając się wyrazić słowami i tańcem wdzięczność 
wszystkim, którzy przyczynili się do poprawy warun-
ków nauki w naszej szkole. Na zakończenie dokonano 
wpisów pamiątkowych do kroniki szkoły. Po części 
oficjalnej zaproszeni goście i rodzice uczestniczyli 
w spotkaniu integracyjnym przy muzyce. 

Pragnę podziękować wszystkim, którzy wzięli 
udział w pracach budowlanych i wykończeniowych. 
Dziękuję również uczniom, nauczycielom i rodzicom, 

Początek roku szkolnego 2010/2011  
w odnowionej szkole w Rankowskim

większego pomieszczenia, poprawiając znacznie 
warunki. Wymalowano cały budynek wewnątrz 
i położono panele we wszystkich salach lekcyjnych. 
Wykonano elewację całego budynku. Położono 
odwodnienie wokół szkoły i wybrukowano dojazd. 
Planowana jest wymiana kotła centralnego ogrzewa-
nia i dalsze prace na terenie przyszkolnym, w tym 
zorganizowanie placu zabaw i boiska oraz ukształ-
towanie i zazielenienie terenu.

Po pracowicie spędzonych wakacjach w dniu  
1 września 2010 r. nadszedł czas otwarcia rozbudo-
wanej i odnowionej szkoły w Rankowskim. Oprócz 
uczniów i przedszkolaków na uroczystość przybyli: 
wójt Jan Woźniak, sekretarz Wiesława Ciupak, 
przewodniczący Rady Gminy Marek Przywara, ks. 
proboszcz Edward Kozyra, ks. wikariusz Krzysztof 
Marczak, kierownik GOPS Małgorzata Piłat, dyrektor 
Przedszkola Publicznego Anna Krawczyk, dyrektor ZSO 
Zbigniew Gawdzik, z-ca dyr. Małgorzata Marzycka, radni 
i sołtysi Rankowskiego, Gór i Zakościelnego, członkowie 
Zarządu Rady Rodziców ZSO na czele z przewodniczącym 
Ireneuszem Pawelcem oraz rodzice dzieci i kadra szkoły 

którzy nie szczędzili czasu ani wysiłku podczas przygoto-
wań do uroczystości otwarcia. Jestem przekonana, że wzbo-
gacenie bazy szkoły przyniesie pozytywne efekty uczniom 
i polepszy warunki realizacji działań oświatowych.

kierownik Szkoły Filialnej w Rankowskim 
Renata Żuber
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Nowy rok szkolny powitał uczniów, nauczycieli i rodzi-
ców ze Szkoły Podstawowej w Moniakach dużymi zmia-
nami. Inauguracji roku szkolnego 2010/2011 nie dokonał 
jak zawsze dyrektor Ryszard Ziębiński, który odszedł na 

zasłużoną emeryturę, ale obecna dyrektorka szkoły 
Grażyna Kamyk. Kolejną nową wiadomością było 
utworzenie przedszkola dzięki staraniom rodziców, 
dyrektorki i poparciu wójta gminy Jana Woźniaka oraz 
dużemu zaangażowaniu pani Haliny Szemplińskiej. 
Pani dyrektor poinformowała nas, że po raz pierwszy 
w historii Moniak odbędą się tutaj dożynki gminne. 

zaproszeni goście, lubelski kurator oświaty Krzysztof Ba-
bisz, mieszkańcy gminnych wsi z wieńcami dożynkowymi, 
dyrektorzy szkół, uczniowie z nauczycielami i rodzice. 
Korowód ten prowadzili uczniowie naszej szkoły Wojciech 

Lizak i Patryk Pęczkowski, niosąc wieniec dożyn-
kowy będący świadectwem kontynuowania tradycji 
rodzinnych.

Po przybyciu na właściwe miejsce uroczystości – 
przed nowy budynek remizy i świetlicy – rozpoczęła 
się oficjalna część dożynkowego święta. Przy dźwię-
kach „Mazurka Dąbrowskiego” na maszt wciągnięto 
flagę państwową, po czym głos zabrał wójt gminy Jan 
Woźniak, witając zaproszonych gości. 

Następnie odbyła się koncelebrowana msza świę-
ta polowa w intencji rolników i sadowników, którą 
odprawił proboszcz parafii Boby ks. prałat Szymon 

Szlachta w asyście: ks. kan. Edwarda Kozyry z Urzę-
dowa, ks. kan. Andrzeja Bubicza z Popkowic, ks. 
wikariusza Jarosława Wasia z Bobów, zaś homilię 
wygłosił ks. kapelan Bogdan Staszczuk z Lublina, 
dziękując wszystkim rolnikom za wysiłek i poświę-
cenie w ich ciężkiej pracy. W trakcie mszy świętej 
uczniowie naszej szkoły przynieśli do ołtarza dary 

Dożynkowe święto w Moniakach

Informacja ta spowodowała, że cała społeczność 
szkolna przystąpiła do przygotowań, aby dobrze za-
prezentować się i godnie uczcić święto plonów.

Uczniowie wraz z wychowawcami wykonali wiele 
pięknych dekoracji z darów jesieni. Ozdobili nie tylko 
teren szkoły, ale również całe otoczenie.

W niedzielę 12 września 2010 r. o godzinie 13.00 
sprzed szkoły wyruszył barwny korowód dożynkowy, 
w którym uczestniczyła orkiestra strażacka, poczty 
sztandarowe, starostowie dożynek, władze gminy 
z wójtem Janem Woźniakiem, delegacje oficjalne, 
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Maciejewski zapoznali zebranych z historią budowy 
remizy. 

Po uroczystościach oficjalnych rozpoczęła się część 
artystyczna, podczas której mieliśmy okazję usłyszeć 
i zobaczyć występy reprezentantek Kół Gospodyń 
Wiejskich z Moniak „Podlipianki” i sąsiednich 
miejscowości, zespół „Vox Celestis”, gimnazjalistki 
z Księżomierzy, chór z Ukrainy oraz koncert zespołów 
„Diadem” i „For Teens”. Równocześnie odbył się 
konkurs na najładniejszy wieniec dożynkowy. Każdy 
z nich był piękny, dlatego wybór był niezwykle trudny. 
I miejsce przyznano wieńcowi wykonanemu przez 
panie z Koła Gospodyń Wiejskich w Moniakach. Za 
najsmaczniejszą potrawę w konkursie „Nasze kulinar-

ne dziedzictwo – smaki urzędowskiej gminy” uznano 
indyka pieczonego przez panie z KGW w Leszczynie. 
Smakowały również grochówka i tradycyjny polski 
bigos.

Dużym zainteresowaniem gości cieszyły się stoiska 
rękodzieła artystycznego i plac zabaw dla najmłod-
szych. Na gminnych dożynkach dopisali nie tylko 
rolnicy i mieszkańcy sąsiednich miejscowości, ale 
także i pogoda. Pięknie świeciło słońce, co zachęcało 
wszystkich do miłego spędzenia czasu na świeżym 
powietrzu. Ostatnim punktem imprezy dożynkowej 

a starostowie tegorocznych dożynek – Ewa Sucha-
nowska i Dariusz Stanisławek – przekazali chleb 
i kosz z owocami na ręce współgospodarzy dożynek, 
prosząc o sprawiedliwe podzielenie wśród wszystkich 
uczestników uroczystości. Przekazanie chleba to jeden 
z najważniejszych punktów obchodów dożynek. Jest 
on bowiem wyrazem braterstwa, przyjaźni i chęci 
przyjścia z pomocą drugiemu człowiekowi.

W dalszej części uroczystości odznaczono złotym 
medalem za zasługi dla pożarnictwa sztandar OSP 
w Moniakach, wręczono statuetki z okazji 20-lecia 
samorządu i rozdano dyplomy dla wyróżniających 
się rolników.

Dokończenie na str. 8

Zaprezentowało się także najmłodsze pokolenie 
– dzieci z przedszkola w Bobach objęte projektem 
unijnym „Szansa na dobry start”. Czuwała nad nimi 
pani Beata Kozioł.

W części artystycznej wystąpili uczniowie ze Szkoły 
Podstawowej w Moniakach pod kierunkiem pani Anny 
Mikos. Ubrani w piękne ludowe stroje, staropolskimi 
przyśpiewkami i tańcami wprowadzili gości w miły 
nastrój. 

Byliśmy również świadkami uroczystego przekaza-
nia i poświęcenia świetlicy środowiskowej, siłowni dla 
młodzieży i samochodu strażackiego, zaś uczniowie 
ze szkoły w Moniakach: Justyna Żyszkiewicz i Karol 
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1. Sklep wielobranżowy, który oferuje artykuły prze-
mysłowe i do produkcji rolnej prowadzony przez panią 
Ewę Grabowską przy ul. Rynek 21 w Urzędowie.

2. Apteka prowadzona przez panów: Henryka Dąbrow-
skiego i Pawła Dąbrowskiego przy ul. Hevelke 1 w Urzę-
dowie.

3. Spółka jawna „PALPOL” prowadzona przez panów: 
Stanisława Jakóbczyka, Grzegorza Jarząbka i Wiesława 
Grzebulskiego w miejscowości Wierzbica 25 oraz Wrze-
lowiec 24.

4. „BAR-DZI” spółka cywilna prowadzona przez 
panów: Lucjana Bartoszka i Sylwestra Dziewulskiego 
w miejscowości Leszczyna 24.

5. Firma WOD-BUD Sp. z o.o. z siedzibą przy ul. Pił-
sudskiego 12/1 w Kraśniku.

6. Sklep spożywczo-przemysłowy GABI prowadzony 
przez panią Edytę Wiąckowską przy ul. Rynek 27 w Urzę-
dowie.

7. Firma Handlowo-Usługowa „VIKKING” prowa-
dzona przez pana Dariusza Wnuka w miejscowości Lesz-
czyna 46.

Przedsiębiorcy, którzy współfinansowali obchody „Dożynek gminnych 2010”

8. Firma „Usługi budowlane i elewacje” prowadzona 
przez pana Krzysztofa Wnuka w miejscowości Moniaki 
Kolonia 4.

9. Firma PPHU Piekarnia „Kajzerka” prowadzona 
przez pana Roberta Wicika przy ul. Partyzantów 26 w Urzę-
dowie.

10. Firma PPTHU „Rolbud” i kopalnia piasku pro-
wadzona przez pana Romana Madejka w miejscowości 
Godów 1, gm. Chodel.

11. Warsztat Samochodowy prowadzony przez pana 
Krzysztofa Machaja w miejscowości Zadworze 2.

12. Firma pana Adama Zająca świadcząca m.in. usługi 
transportu drogowego w miejscowości Leszczyna 60.

13. Firma pana Zygmunta Mazurkiewicza świadcząca 
usługi handlowo-transportowe w miejscowości Mikuszew-
skie 94.

14. Pani Anna Nizioł – agent ubezpieczeniowy, Wierz-
bica Kolonia 16.

15. Spółdzielnia Ogrodnicza w Bobach.
16. Zakład usług pogrzebowych prowadzony przez panią 

Marzenę Wierzchowiak przy ul. Rynek 5 w Urzędowie.

był pokaz sztucznych ogni oraz zabawa taneczna do białego 
rana w nowo oddanej remizie. 

Dożynkowe święto to najlepszy moment, aby podzięko-
wać tym wszystkim mieszkańcom, instytucjom i organiza-
cjom, które działają na rzecz dobra publicznego i rozwoju 
gminy. Oby więcej takich imprez odbywało się w naszej 
miejscowości.

opracowały:  
Barbara Kasprzak i Anna Płecha

Dożynkowe święto 
w Moniakach

Dokończenie ze str. 7
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Zgodnie z zarządzeniem Nr 26/2010 wójta gminy Urzę-
dów z dnia 16 czerwca 2010 r. została powołana Gminna 
Komisja Konkursowa X edycji konkursu do wyłonienia 
zwycięzców w konkursie na „Najładniejszy ogródek przy-
domowy, najbardziej zadbane gospodarstwo rolne oraz na 
zagospodarowanie przestrzeni wokół budynków użyteczno-
ści publicznej”. Do uczestnictwa w konkursie zostało zgło-
szonych 31 kandydatów: 24 w kategorii na najładniejszy 
ogród i 5 w kategorii na najbardziej zadbane gospodarstwo 
rolne oraz 2 w kategorii na zagospodarowanie przestrzeni 
wokół budynków użyteczności publicznej. Konkurs miał za 
zadanie zaprezentować najładniejsze ogrody, gospodarstwa 
i otoczenie wokół budynków użyteczności publicznej na 
terenie naszej gminy oraz zachęcić mieszkańców do dbania 
o estetyczny wygląd swoich posesji.

W dniu 23 czerwca 2010 r. komisja konkursowa dokonała 
oceny zgłoszonych do konkursu ogrodów. Decyzja była 
trudna, ale udało się wyłonić zwycięzców. 

W kategorii na najbardziej zadbane gospodarstwo 
rolne:

I miejsce zajęli Agnieszka i Janusz Pietrzyk, zam. Majdan 
Bobowski

II miejsce zajęli Justyna i Lucjan Jurkowscy, zam. Kon-
radów 

III miejsce zajęli Agnieszka i Michał Puzon, zam. Okrę-
glica Kolonia

Konkurs na „Najładniejszy ogródek przydomowy, najbardziej 
zadbane gospodarstwo rolne oraz na zagospodarowanie 
przestrzeni wokół budynków użyteczności publicznej”

W kategorii na najładniejszy ogród przydomowy:
I miejsce zajęli Aneta i Dariusz Jacniaccy, zam. Urzędów, 

ul. Partyzantów
II miejsce zajęli Irena i Roman Surdaccy, zam. Miku-

szewskie 
III miejsce zajęli Małgorzata i Arkadiusz Wośkowscy, 

zam. Rankowskie.

W kategorii na zagospodarowanie przestrzeni wokół 
budynków użyteczności publicznej komisja przyznała 
dwie równorzędne nagrody dla:

Parafii pw. Najświętszego Serca Pana Jezusa w Bobach 
oraz Zespołu Szkół w Skorczycach.

Ponadto komisja przyznała wyróżnienia i dyplomy.
Gminna Komisja Konkursowa serdecznie dziękuje 

wszystkim uczestnikom za udział w konkursie i życzy 
wytrwałości w dalszej pielęgnacji swoich ogródków i go-
spodarstw. 

Uroczyste podsumowanie konkursu, połączone z wrę-
czeniem nagród i wyróżnień dla laureatów oraz pamiątko-
wych dyplomów odbyło się podczas dorocznych Dożynek 
Gminnych.

Zachęcamy do wzięcia udziału w następnej edycji kon-
kursu, która odbędzie się w przyszłym roku.

Maria Pogoda

ŚWIADCZENIA RODZINNE
Gminny Ośrodek Pomocy Społecznej w Urzędowie informuje, 

że wnioski na świadczenia rodzinne na nowy okres zasiłkowy 2010/2011 
należy składać w okresie od 01.09.2010 r. do 30.11.2010 r.

W przypadku, gdy osoba ubiegająca się o świadczenia rodzinne na nowy okres zasiłkowy złoży  
wniosek wraz z dokumentami do dnia 30 września 2010 roku, ustalenie prawa do świadczeń  
rodzinnych oraz wypłata świadczeń przysługujących za miesiąc listopad następuje do dnia 30 listopada 

2010 roku.
W przypadku, gdy osoba ubiegająca się o świadczenia rodzinne na nowy okres zasiłkowy złoży  
wniosek wraz z dokumentami od dnia 1 października do dnia 30 listopada 2010 roku, ustalenie  
prawa do świadczeń rodzinnych oraz wypłata świadczeń przysługujących za miesiąc listopad następuje 

do dnia 31 grudnia 2010 roku.

Przeciętny dochód z pracy w indywidualnych gospodarstwach rolnych  
z 1 ha przeliczeniowego w 2009 roku

Informujemy, że 23 września 2010 roku ukazało się obwieszczenie prezesa Głównego Urzędu Statystycz-
nego w sprawie wysokości przeciętnego dochodu z pracy w indywidualnych gospodarstwach rolnych 
z 1 ha przeliczeniowego w 2009 r. Zgodnie z treścią ww. obwieszczenia dochód ten w 2009 r. wyniósł 

1908 zł, tj. 159 zł miesięcznie. 
kierownik Gminnego Ośrodka 

Pomocy Społecznej w Urzędowie
Małgorzata Piłat 
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W niedzielę 19 września przy kapliczce w Skorczycach 
odbyły sie doroczne uroczystości upamiętniające tragiczną 
śmierć 17 młodych mężczyzn, którzy zostali rozstrzelani 
przez niemieckiego okupanta 12 września 1943 r. Ponieśli 
oni śmierć za człowieka pochodzenia węgierskiego, który 
pracował na rzecz Niemców – był dostawcą mleka dla wojsk 
niemieckich. Zginął w nieznanych bliżej okolicznościach, 

ale skutki tego wydarzenia okazały się straszne dla miejsco-
wej ludności. Niemcy na wieść o jego śmierci zareagowali 
w sposób okrutny. Nie bacząc na nic, w niedzielny poranek 
12 września 1943 r. szli przez wieś i zabierali napotkanych 
młodych mężczyzn w wieku od 16 do 44 lat. Następnie 
przyprowadzili ich na pole, kilka metrów od miejsca, 
w którym dzisiaj stoi kapliczka i rozstrzelali. 
Ci bezbronni, niewinni ludzie oddali swoje 
życie tylko dlatego, że znaleźli się w nieod-
powiednim miejscu i czasie.

Uroczystości rozpoczęły się zbiórką uczest-
ników przy Zespole Szkół w Skorczycach. 
Następnie przemaszerowano do kapliczki, 
gdzie została odprawiona msza św. w intencji 
pomordowanych. Nabożeństwu przewodni-
czył i homilię wygłosił ks. biskup Mieczysław 
Cisło.

W uroczystości udział wzięły poczty sztan-
darowe: samorządu gminy Urzędów, jednostek 
Ochotniczych Straży Pożarnych z gminy Urzę-
dów oraz jednostek OSP z parafii Popkowice 
i gminy Wilkołaz, tj. z Ewunina i Ostrowa.

W krótkim przemówieniu okolicznościo-
wym tuż przed mszą św. wójt gminy Urzędów 
Jan Woźniak przywitał zaproszonych gości 
oraz wszystkich przybyłych na wspólną modlitwę. Przy-
pomniał o wydarzeniach z 12 września 1943 r., oddając 
tym samym hołd ofiarom. Zwrócił się również do dzieci 
i młodzieży, która daje gwarancję, że pamięć o poległych 
przetrwa kolejne pokolenia.

Jako zaproszeni goście przybyli: ks. prałat Szymon 
Szlachta – dziekan dekanatu urzędowskiego, duszpasterze 

parafii Popkowice – proboszcz ks. kanonik Andrzej Bubicz 
oraz wikariusz ks. Zbigniew Karbowniczek, ks. kanonik 
Edward Kozyra – proboszcz parafii Urzędów, ks. Jarosław 
Waś – wikariusz parafii Boby, ks. kanonik Andrzej Woch – 
proboszcz parafii w Księżomierzy, ks. kanonik Ryszard Rak 
– proboszcz parafii Boiska, ks. Mirosław Bończoszek – pro-
boszcz parafii Grabówka, duszpasterze parafii Dzierzkowice 

– proboszcz ks. kanonik Grzegorz Więcław 
oraz wikariusz ks. Jakub Albiniak, wójt gminy 
Wilkołaz Andrzej Łysakowski, dyr. Zespołu 
Szkół im. Króla Władysława Jagiełły, radny 
Rady Powiatu Zbigniew Gawdzik, radny Rady 
Powiatu Stanisław Tompolski, kier. GOPS 
w Urzędowie Małgorzata Piłat, dyr. Zespołu 
Szkół im. Leona Hempla w Skorczycach 
Małgorzata Piątek, dyr. Szkoły Podstawowej 
w Ostrowie Renata Jamróz, prof. Marian 
Surdacki, dyr. DPS w Popkowicach Marek 
Klimek, prezes Stowarzyszenia Inwalidów 
Wojennych i Kombatantów Ziemi Lubelskiej 
Stanisław Gajewski oraz radni i sołtysi z re-
jonu parafii Popkowice.

Wzruszającym momentem był „Apel pole-
głych”, przygotowany przez dzieci ze Szkoły 
Podstawowej w Skorczycach. Odczytane 

zostały nazwiska rozstrzelanych mieszkańców i zapalone 
znicze. Przybyłe delegacje z gmin Urzędów i Wilkołaz, TZU 
oraz ZG ZOSP RP w Urzędowie, złożyły kwiaty i wieńce 
na miejscu ofiar wojny.

Ksiądz biskup zwracając się do licznie zgromadzonych 
zaznaczył, że to miejsce męczeństwa powinno być miejscem 

refleksji i zadumy nad tym co było i o czym warto pamię-
tać. Wspominał miejsca poza granicami naszego kraju, 
gdzie Polacy przelali swoją krew za wolną i niepodległą 
ojczyznę.

Uroczystość zakończono hymnem ,,Boże coś Polskę” 
w wykonaniu orkiestry dętej z Urzędowa.

Teresa Kaźmierak

Msza św. ku czci pomordowanych w Skorczycach
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W naszej gminie mają stanąć wiatraki w obrębie: Góry, 
Rankowskie, Mikuszewskie. Z takim zamiarem przyjeż-
dżają do nas deweloperzy – firmy, które budują elektrownie 
wiatrowe. By taka elektrownia wiatrowa mogła powstać, 
musi być zgoda samorządu. Rada Gminy musi zatwier-
dzić zmiany w planach przestrzennego zagospodarowania 
gminy. Grunty rolne, na których miałyby stanąć wiatraki, 
muszą być przekwalifikowane na przemysłowe. Tego typu 
operacje nie mogą się odbywać bez wiedzy mieszkańców. 
Na sesji Rady Gminy byli przedstawiciele jednej z firm, 
przedstawiając korzyści, jakie miałby samorząd gdyby 
doszło do postawienia wiatraków na naszym terenie. Było 
by to między innymi sfinansowanie zmian w planach prze-
strzennego zagospodarowania, wpływ podatków, jednym 
słowem zwiększyłaby się kasa budżetowa gminy. Była 
propozycja by Rada się ustosunkowała do tych propozycji, 
jednak radni przyjęli stanowisko, by najpierw dać się wy-
powiedzieć mieszkańcom gminy na ten temat – okazją do 
tego miały być zebrania sołeckie. Lokalizacja wiatraków 
dotyczy całej naszej społeczności, gdyż wiąże się to ze 
zmianami, jakie wniosą w środowisko.

Lokalizacja farm wiatrowych w Polsce odbija się głębo-
kim echem różnych sprzecznych opinii, a z reguły bardzo 
mała jest wiedza na temat tego typu inwestycji energe-
tycznych. Dlatego na bazie różnych źródeł medialnych 
po części chcę przybliżyć temat elektrowni wiatrowych 
i ich oddziaływania na ludzi i na środowisko. Energia 
z elektrowni wiatrowych zaliczana jest do ekologicznych, 
odnawialnych, ale nie jest najtańszą z tego typu energii. 
Szczególnie, jeżeli chodzi o Lubelszczyznę to ze względu 
na wiatr (tylko na Pomorzu są korzystne wiatry dla wiatra-
ków) wyprzedzają ją inne źródła tańszej energii. Należałoby 
pytać, jakie racje ekonomiczne przemawiają za tego typu 
inwestycjami, skoro wiatrak według wyliczeń ekspertów 
w naszych warunkach pracuje tylko przez 1/8 roku. Elek-
trownia wiatrowa to zespół urządzeń produkujących energię 
elektryczną, wykorzystujących do tego turbiny wiatrowe. 
Energia z elektrowni wiatrowych jest sprzedawana spółkom 
energetycznym, które dostarczają prąd do indywidualnych 
odbiorców. Na dzień dzisiejszy prąd z naszych elektrowni 
tradycyjnych jest o połowę tańszy niż ten otrzymywany 
z wiatraków. W Anglii, np. prąd z elektrowni tradycyj-
nych jest trzy razy tańszy od wiatrowych! Dlatego energia 
wiatrowa jest dotowana przez UE, czyli przez podatnika. 
Poprzez zwiększanie ilości elektrowni wiatrowych należy 
się spodziewać, że cena prądu w Polsce będzie rosła. Elek-
trownie wiatrowe mają w prosty sposób rozwiązać problem 
rządzących, by wywiązać się z limitów dotyczących udziału 
energii odnawialnej w całej energii wytwarzanej w kraju. 
Wiatraki są potężnymi konstrukcjami sięgającymi powyżej 
100 metrów wysokości: wysokość samej wieży powyżej 
100 m, średnica wirnika – do 100 m, liczba łopat wirnika  
– 3 szt. fundament pod wieżę – ok. 20 × 20 m (sięgający 
do 10 m w głąb ziemi). Jeżeli chodzi o tego typu źródło 
energii to bardzo kosztowne jest wyprodukowanie samych 
wiatraków (są one zrobione z drogich tworzyw), wiatr jest 
niestabilnym źródłem energii i konieczne jest utrzymanie 

drogich rezerw w razie przerw w produkcji energii. W nie-
mieckiej prasie na temat energii z wiatraków pisze się, że 
sen o przyjaznej środowisku energii zamienia się w wy-
soko dotowaną z kasy państwowej dewastację krajobrazu 
i środowiska. Ekolodzy twierdzą, że wiatraki zaburzają 
lokalne ekosystemy, powodując tworzenie się wokół nich 
wielokilometrowych martwych stref pozbawionych ptaków 
i dzikich zwierząt. Obwiniają elektrownie wiatrowe o to, że 
nie tylko zmuszają do zmiany siedlisk wiele gatunków zwie-
rząt, ale też je zabijają. Brak ptaków drapieżnych powoduje 
rozprzestrzenianie się na polach myszy, nornic i szczurów. 
Duże skupiska wiatraków mogą również zmieniać lokalny 
klimat. Farmy wiatrowe mają negatywny wpływ na zdrowie 
ludzkie. Monotonność i rytmiczność hałasu jest zabójcza 
i dlatego w krajach Unii Europejskiej stawiane są w znacz-
nym, tj. parokilometrowym oddaleniu od siedzib ludzkich 
(w USA nawet 10 kilometrów). 

Trzeba zaznaczyć, że w Polsce przepisy nie są dostoso-
wane do takich inwestycji!

Z doświadczeń wynika, że długotrwałe narażenie na 
oddziaływanie farm wiatrowych, a szczególnie infradź-
więków, może mieć poważne konsekwencje zdrowotne dla 
mieszkańców. Infradźwięki (niskie dźwięki nie słyszalne dla 
ucha ludzkiego) mają dużą długość fali sięgającą 10 km. 
Oprócz infradźwięków występuje również uciążliwy hałas 
generowany przez obracające się turbiny. Jak twierdzi Hen-
ryk Wojciechowski – ekspert z Politechniki Wrocławskiej 
– nowa turbina na wiatraku emituje ok. 105 dB hałasu, 15 
wiatraków emituje hałas słyszalny na odległość 3,5 km. 
Oprócz tego występuje wiele innych negatywnych zjawisk 
którymi warto się zainteresować np. problem oddziaływa-
nia na pszczoły. Dla rolników, na których gruntach będą 
stały wiatraki, rysuje się niezły dochód z tytułu dzierżawy 
i jeszcze możliwości uprawy tego pola. Ale czy tak może 
być w przyszłości. Już w zeszłym roku Lubelska Izba Rol-
nicza, po ekspertyzie prawnej tego typu umów, ostrzegała 
rolników przed zawieraniem umów dzierżawy z przedstawi-
cielami firm, którzy odwiedzają ich w domach. Umowy te są 
jednostronne, mogą doprowadzić ich do wielu problemów 
łącznie z bankructwem i utratą ziemi. Komunikat w tej 
sprawie był rozsyłany przez LIR do wszystkich sołtysów 
w województwie. Zwraca się też uwagę, że w Niemczech 
np. za dzierżawę gruntu nie ustala się kwoty, ale właściciel 
ziemi ma udział od 4 do 8 procent w dochodach ze sprzeda-
ży. Jak zwykle bywa, interes wielkich firm nie zawsze idzie 
w parze z interesem społeczności lokalnych, jest raczej roz-
bieżny. Dlatego kierując się roztropną troską o dobro naszej 
społeczności samorząd powinien inspirować mieszkańców 
do dyskusji! By nie narażać mieszkańców na nieporozumie-
nia, na pochopne decyzje, by właściciele ziemi nie stali się 
zakładnikami swoich przedwczesnych decyzji! Jak do tej 
pory niewiele rozmawia się na temat wiatraków. Czy to jest 
zdrowa sytuacja, gdy rolnicy pozostawiani są sam na sam 
z osobami proponującymi podpisywanie umów dzierżawy? 
Dużo wiedzy na powyższy temat można znaleźć na stronie 
internetowej www.stopwiatrakom.eu. i nie tylko.

radny Kazimierz Jagiełło

Czy wiatraki są przyszłością?
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W dniach od 2 do 5 września 2010 r. podczas XVII 
Międzynarodowych Warsztatów Garncarskich w Urzędo-
wie gościliśmy grupę garncarzy z Węgier, Litwy i Polski. 
Oprócz dwudniowych zajęć warsztatowych w ośrodku 
garncarskim w Bęczynie uczestnicy wzięli udział w sesji 
naukowej w Gminnym Ośrodku Kultury. Wysłuchali wykła-
dów prof. Mariana Surdackiego Historia ziemi urzędowskiej 
oraz jej tradycje garncarskie i mgr. Zdzisława Latosa Dzieje 
garncarstwa urzędowskiego. Sesji towarzyszyły wysta-
wy wyrobów garncarskich uczestników warsztatów oraz 
fotograficzne: „Międzynarodowe Warsztaty Garncarskie 

XVII Międzynarodowe Warsztaty Garncarskie w Urzędowie

w obiektywie”, „Jak powstaje garnek”, „Urzędów wczoraj 
i dziś”. Odbyła się także promocja książki – Garncarstwo 
i inne rodzaje rzemiosł oraz handel w Urzędowie od XVI do 
XX wieku, której autorem jest mgr Zdzisław Latos.

W trakcie warsztatów odbyły się rajdy „Rowerem i pie-
szo do garncarzy”. Ich uczestnicy otrzymali od garncarzy 
upominki w postaci wyrobów z gliny. 

Na zakończenie nastąpiło rozstrzygnięcie konkursu 
garncarskiego. Organizatorzy wręczyli nagrody i pamiąt-
kowe podziękowania. Warsztaty zakończyły się wystawą 
i kiermaszem wyrobów garncarskich podczas Dożynek 
Powiatowych w Kraśniku.

W dniu 25 lipca 2010 r. na obiektach sportowych w Re-
jowcu Fabrycznym odbyły się XI Wojewódzkie Igrzyska 
Rekreacyjno-Sportowe LZS.

Celem tej imprezy jest popularyzacja sportu, rekreacji 
i turystyki w środowisku wiejskim. Naszą gminę repre-
zentowali zawodnicy piłki siatkowej mężczyzn drużyn 
3-osobowych, którzy wchodzili w skład reprezentacji 
powiatu kraśnickiego. Turniej rozegrany został na boisku 
trawiastym, gra toczyła się 3 zawodnikami. 

Zgłosiło się 15 drużyn. Cztery pierwsze drużyny grały 
na podobnym, wysokim poziomie. Nasi siatkarze zajęli  
4. miejsce. Mimo braku miejsca na podium, był to kolejny 
sprawdzian i przygoda naszych siatkarzy. 

Mateusz Fic

XI Wojewódzkie Igrzyska 
Rekreacyjno-Sportowe LZS 
Rejowiec Fabryczny 2010

Od lewej Marek Sapuła, Marcin Kołbuk, Bartosz Gozdalski, Michał 
Bednara


